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EUSKARAGILEAK BATZORDEA

Euskaragileak, euskaraz lan egin 
nahi duten enpresen batzordea, 
hasi da lanean. Lan mundua 
euskalduntzeko bidean eragile 
aktibo izatea da euren ildo 
nagusietako bat eta prest dute 
lehen egitasmoa: amankomunean 
dituzten hornitzaileei euskarazko 
zerbitzua eskaintzeko eskaera 
bateratua egingo dute. 
Cikautxo, Fagor eta Mondragon 
Unibertsitatea dira batzordeko 
kideetako hiru.

Saioa Labaka
@sailabaka

Cikautxo, MU eta Fagor
EUSKARAREN LOBBYAK

LAN MUNDUA

Euskaragileak batzordean ordezkari-
tza duen enpresetako bat da Cikautxo; 
kautxuzko eta plastikozko osagaiak ga-
ratzen eta ekoizten dituen enpresa da, 
500dik gora langile ditu. Automobil-
gintzako piezak egiten dituzte, nagusi-
ki. Lea-Artibai eskualde euskaldunean 
dago enpresa, Berriatuan, eta azken 
bost urteetan gogor aritu dira lanean 
etxe barrua euskalduntzen. Ramon 
Mendiguren enpresako proiektu ardu-
radunarekin hitz egin dugu egiten ari 
diren lana ezagutzeko. 

“Euskaragileak batzordeko enpresa 
gehienok euskara plan bat daukagu, 
nahiko aurreratua, eta urteak darama-
tzagu horretan lanean. Lobby lana egitea Lobby lana egitea Lobby
izango da gure zereginetako bat nola-
bait esateko; euskaraz lan egitea posible 
dela ikusarazi nahi dugu. Bestalde, talde 
modura eragin zuzena hornitzaileengan 
izan genezakeela ikusi genuen; eta lan-

keta horrekin hastea erabaki genuen. 
Amankomunean dauzkagun hornitzai-
leak identifikatzen ari gara”. 

Euskaragileak hiru hiletik behin bil-
tzen da Kontseiluarekin, eta datorren 
bilkuran egingo da behin betiko hor-
nitzaileen aukeraketa. Horrez gain, 
eskaera bideratzeko prozesu guztia 
zehaztuko dute; hornitzaile bakoitzari 
zehatz-mehatz zer eskatuko zaion de-
finituz. Ramon Mendiguren: “Euskaraz 
lan egiten dugu eta guretzat balio eran-

tsi bat da hori. Euskara erabiltzearen 
onuren berri emango diegu eta eurekin 
ere euskaraz egin nahi dugula adierazi”. 

Cikautxo enpresaren hornitzaile ga-
rrantzitsuenak kanpotarrak dira; au-
tomobilgintzakoak. Baina ekoizten di-
tuzten produktuez haratago, bestelako 
hornitzaile askorekin egin behar izaten 
dute lan: elektrizistekin, bidaia-agen-
tziekin, auditoreekin… Zentzu horretan 
hasi ziren euren hornitzaileengan era-
giten eta bakoitzarekin nola jokatu era-

Fagor Taldeak 8.000 langile biltzen ditu. Beste enpresa batzuekin elkarlanean zer egin daitekeen ikusteko 
aukera ona iruditu zaie Euskaragileak egitasmoa. JUAN CARLOS RUIZ / ARGAZKI PRESS
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bakitzen. Esaterako, segurtasun enpre-
sako langile batek ez daki euskaraz eta 
langile hori oporretan dagoen bitartean, 
ordezko langile euskalduna ekartzeko 
konpromisoa hartzeko eskatu zioten en-
presari. “25 bat hornitzaileri eskutitza 
bidali genien eta horietatik 18k eran-
tzun ziguten. Gehienak irtenbideren bat 
aurkitzeko prest azaldu ziren. Batzuek, 
eskatzen geniena betetzerik ez bazuten 
ere, beste eremu batean euskara erabil-
tzeko prestutasuna azaldu zuten”.  
 Argi du Ramon Mendigurenek euren 
ogibidea automobilgintzako piezak egi-
tea dela, eta lan handia izan arren, ha-
sitako bidea jarraitzeko prest daude: 
“Asko dago egiteko oraindik. Gutxika 
egin behar den lana da, baina gelditu 
barik. Ez da erraza, baina lortu daitezke 
hobekuntzak”. 

Fagorrek hornitzaile asko etxekoak
Fagor Taldea Euskaragileak enpresa sa-
reko kidea da eta Leire Okarantza da 
enpresako ordezkaria. Fagor Taldean 
zazpi kooperatiba daude eta 8.000tik 
gora langile. Euskaragileak egitasmoan 
zerk bultzatuta parte hartu duten gal-

detu diogu Okarantzari: “Momentu ho-
netan, ikusten dugu gure normalizazio 
planetan dauzkagun helburu eta urtez 
urte finkatzen ditugun ekintzetarako 
ekarpen interesgarria izan daitekeela 
beste batzuekin modu bateratuan pau-
soak ematea”. 
 Euskaragileak batzordean hornitzai-
leekin egingo duten lanketaz gain, au-
rrez antzeko ekimenik abian jarri ote 
duten jakin nahi izan dugu: “Gure estra-
tegia barrura begira lan egitea izan da, 
eraginkortasuna lortu nahi izan dugu 
barruko erabilerari dagokionez, bai 
maila instituzionalean bai maila infor-
malean. Ez gara jarri hainbeste kanpora 
begira eta hornitzaileetan eragiten, zu-
zenean ez behintzat. Orain ariketa hori 
gure egiten gabiltza”.
 Fagor Taldeko Euskara Batzordean 
Kontseiluaren bileretan adosten diren 
irizpideak aintzat hartzen dituzte eta 
beraiek nola bideratu pentsatzen ari 
dira. Bestalde, Mondragon Korporazio-
ko kide direnez, bertako kooperatiba 
asko euren hornitzaile dira, eta alderan-
tziz. Elkar eragiteko esparru interesga-
rria dela iruditzen zaie. Hornitzaileekin 

lanean hasterakoan, bi alderdi  hartu 
nahi dituzte kontuan. Alde batetik, Kor-
porazio mailako kooperatibek euska-
ra plana izatea eta, beste aldetik, talde 
barruko egoera aztertzea. Alegia,  hor-
nitzaile bat aukeratzeko garaian, iden-
tifikatu behar dute nork izango duen 

 » Ramon Mendiguren, 
Cikautxo: 
“25 bat hornitzaileri 
eskutitza bidali genien 
eta horietatik 18k 
erantzun ziguten”

 » Leire Okarantza, Fagor: 
“Gure estrategia 
barrura begira aritzea 
izan da, ez hainbeste 
hornitzaileekin”
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harremana hornitzailearekin eta langile 
hori euskaraz jarduteko gai izango dela 
ziurtatu beharko dute.  

MUko Eskola Politeknikoa ari zen 
hornitzaileekin lanean
Xabier Sagarna Mondragon Unibertsita-
teko Goi Eskola Politeknikoko Elektro-
nika eta Informatikako koordinatzailea 
da. Bera ari da parte hartzen Euskaragi-
leak enpresa batzordean. Eskolaren  jar-
duera nagusiak dira prestakuntza, iker-
keta, garapena eta berrikuntza. 2.000 
ikasletik gora ditu eskolak eta 200dik 
gora langile. 

Urteak dira euskara plana abian jarri 
zutenetik. Sagarnak esan digunez, Es-
kola Politeknikoaren lehentasuna izan 
da zerbitzuak euskaraz ematea; ikaslee-
kin eta enpresekin dituzte harremanak. 
Ikasleei eskolak euskaraz ematen diz-
kiete, baita gainontzeko zerbitzuak ere: 
fotokopiak ateratzeko denda, kantina… 
Bestalde, ikerketa eta etengabeko pres-
takuntzako jarduerak euskaraz jaso nahi 
dituenak, bermatua dauka aukera hori 
ere. “Guk eskaintzen ditugun zerbitzu 
horietan hornitzaileren batek parte har-

tzen badu, euskarazko zerbitzua gehien-
go handi batean bermatuta daukagula 
esango nuke. Aurrez landutako gaia da 
guretzat, irizpide batzuk ezarri zirelako 

garaia batean. Dena den, beti dago zer 
hobetu. Euskaragileak batzordean egi-
ten ari garen hornitzaileen lanketak ba-
lio izan digu gure egoeraren diagnostiko 
zehatzagoa egiteko eta identifikatzeko 
non ditugun hobetzeko aukerak”. 

Hornitzaileekin dituzten harreman 
komertzialak hobetu ditzaketela ikusi 
dute: produktu/zerbitzuen eskaintzak 
euskaraz jasotzea, eskaerak euskaraz 
egitea, fakturak euskaraz jasotzea…  
Adibide gehiago ere eman dizkigu Sa-
garnak: “Kantinako langileek badakite 
euskaraz, baina eska diezaiekegu lehen 
hitza beti euskaraz egiteko. Hartara, 
euskararen aldeko normalizazioan la-
gunduko ligukete. Bestalde, unibertsita-
teko eraikin guztietan kafe makina asko 
ditugu; botoiak euskaraz daude baina 
display elektronikoa ez. Hori euskaraz 
jar daiteke? Horretarako beste enpresa 
batzuen babesa behar genuke. Iraga-
nean egin genuen eskaera eta horrek 
kostu handia zeukala erantzun ziguten. 
Orain, agian, egin dezakegu saiakera 
Euskaragileak batzordetik, hiruzpalau 
enpresa euren bezero garelako. Ea de-
non artean lortzen dugun”. n

13 EUSKARAGILEAK
Euskararen Kontseiluaren ekimenez 
sortutako Euskaragileak taldean 13 
enpresa daude: Batz, Cikautxo, Eika, 
Ekin, Elay, Fagor, Goizper Group, IMH, 
Irizar, Matz-Erreka, Mondragon Uni-
bertsitatea Eskola Politeknikoa, Mon-
dragon Korporazioa eta Orkli.

» Xabier Sagarna, MU:
“Kantinako langileek 
badakide euskaraz, 
baina eska diezaiekegu 
lehen hitza beti euskaraz 
egiteko”




